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SUMMARY

The inaugural meeting of the Interim Founding Committee of the World Water
Council was held in Montreal, Canada, March 31 - April 1, 1995. The purpose of
the meeting was to provide guidance on how to create and operationalize the World
Water Council. After reviewing available background information, the
Committee prepared an outline of the form of the World Water Council its
mission statement, objectives, a strategic framework and scope of activities.
The Committee also reached consensus on the stakeholders from whom the
membership would be drawn as well as on the governance of the World
Water Council.

The critical aspects of financing from a range of stakeholders during the initial
founding stage, and the longer term was addressed. The Committee was
presented with a substantial offer from the Montreal International Conference
Centre Corporation to support the establishment of the World Water Council in
Montreal during the first five years.

The Committee also developed an implementation schedule to operationalize the
World Water Council. It is proposed that the World Water Council be
established before the end of 1996.

The next meeting of the Founding Committee will be held at the Istituto
Agronómico Mediterráneo in Bari, Italy, September 17 - 18, 1995.



A. Introduction

The UN system sponsored the International Conference on Water and the Environment
in Dublin, Ireland in January 1992 to examine approaches to the assessment,
development and management of freshwater resources. In the Dublin Statement that
proceeded from this Conference, it was proposed that a world water forum or council
tabled by Canada be considered by UNCED. The UN Conference on Environment and
Development (UNCED) held in Rio de Janeiro in June 1992, highlighted the importance
of water in the global environment. At the Officials and Ministerial Conference on
Drinking Water Supply and Sanitation held in Noordwijk, the Netherlands, in March,
1994 the Water Supply and Sanitation Collaborative Council was encouraged to explore
the possibility of establishing a World Water Council. At Noordwijk, the concept was
proposed by Germany and supported by Italy, Switzerland and the UK, as well as by
various non-governmental organizations.

The VIIIth World Congress of the International Water Resources Association (IWRA)
convened a special session in Cairo, Egypt on November 22, 1994 on institutional
arrangements for international cooperation in water. This session included three
background papers and a panel discussion which featured leaders of prominent
international water associations and other organizations.

The Cairo session including representatives of IC1D, IWSA, IAWQ, IAHR, IAHS,
ICOLD and the Water Supply and Sanitation Collaborative Council (WSSCC) reached
consensus on the need for a World Water Council. The session authorized then IWRA
President, Dr. Mahmoud Abu-Zeid, to establish an Interim Founding Committee to carry
out the preparatory work to create the World Water Council.

This recommendation was subsequently endorsed in Cairo by the Executive Board of
IWRA and the General Assembly. The edited proceedings of this IWRA special session,
to be published in June 1995, provide useful background information on the proposed
World Water Council and the discussions which took place in Cairo.

In accordance with the mandate from IWRA, Dr. Abu Zeid selected the individuals listed
in Annex 1 to be members of the Interim Founding Committee of the World Water Council
(IFC/WWC). Their task is to provide guidance on how to create and operational i ze the
World Water Council.

IFC/WWC held its first meeting in Montreal on March 31 - April 1, 1995. After
reviewing available background information, the committee prepared the following
outline for the World Water Council. IFC/WWC agreed with the Chairman's suggestion
that this draft note be circulated widely for review and discussion by a wide range of
stakeholders. This note will hereafter be referred to as "The World Water Council
Montreal Initiative".



B. Strategic Considerations

The World Water Council is to be a non-profit, non-governmental, non-political
organization.

The World Water Council will provide a neutral, independent and participatory forum,
for its members and the global public, for exchanging views and information, for sharing
experience and concerns, and for recommending actions to promote its mission and
achieve its objectives.

As a matter of principle, the interests and activities of the World Water Council will be
limited to those which cannot be managed at appropriate lower levels, particularly at the
national and local levels.

The World Water Council will endeavour to rely on existing institutions to carry out
specific tasks within their own areas of competence.

The World Water Council will work synergistically with existing institutions,
organizations and associations, avoiding duplication of efforts and also identifying and
filling existing gaps.

The nature of the involvement of the World Water Council is to provide coverage for all
global water issues, irrespective of national boundaries, political divisions, and stages of
development. Attention, however, will be given to problems of social and gender equity
issues, vulnerable populations and regions of the world where water quality, availability
and accessibility are of critical concern.

C. Mission Statement

The mission of the World Water Council is to promote awareness about critical water
issues at all levels including the highest decision-making level, and to facilitate the
efficient protection, development, planning, management and use of global water on an
environmentally sustainable basis for the benefit of all people.

D. Objectives

The specific objectives of the World Water Council are to:

1. Identify critical water issues of global implication on the basis of available
assessments of water.



2. Provide the forum to arrive at a common strategic vision and platform to
launch actions required for sustainable management and protection of global
water.

3. Promote suitable mechanisms to raise awareness about critical water issues at
all levels of decision-making.

4. Provide advice and relevant information to institutions and decision makers
concerning actions which are required to ensure the sustainability of global,
regional and national water.

5. Sponsor programs and actions to promote policies and strategies for
comprehensive water resources management.

6. Contribute to the resolution of issues related to transboundary waters,
including river basins and aquifers by providing in-depth, objective, relevant
background material.

7. Assist in ensuring availability and accessibility of water for the poor and
disadvantaged population and ensuring social and gender equity.

8. Promote the implementation of effective policies and strategies for integrated
management of water demand and encourage appropriate actions to concerned
organizations.

E. Scope of Activities

The activities of the World Water Council will be determined by its members and
governing body in conformity with the Council's mission and objectives.

The activities may include, but not be limited to, the following:

1. Assisting in the provision of information on global water resources and issues
through publications, electronic networks and various other media.

2. Participating in the work of international, regional and national organizations
to improve the coordination and integration of actions within global
frameworks.

3. Promoting and contributing to global water policies, strategies and action plans.

4. Devising strategies for promoting public awareness campaigns on critical
water issues of global concern.

5. Cooperating with the media, professional associations and international
organizations for the generation and dissemination of information on critical
water issues for use by decision makers and the public.



6. Providing continuous and regular advice to decision makers on relevant issues
related to integrated water resources planning, development and management,
including transboundary waters.

7. Organizing, maintaining and operating a permanent secretariat and providing
appropriate support for task forces and commissions devoted to specific
issues.

8. Holding conferences, seminars and workshops on specific priority topics
concerning global water issues.

F. Membership

The membership of the World Water Council will be drawn from among the stakeholders
subscribing to its mission and objectives.

The criteria for the acceptance or rejection of membership shall be established in the
constitution and the by-laws of the World Water Council.

Membership may include:

• Professional and scientific associations, research and academic institutions;

• National World Water Council committees or coalitions of national water
organizations.

• River basin organizations;

• International organizations and national water agencies;

• International development agencies including foundations, voluntary
organizations, international development banks and bilateral external support
agencies;

• United Nations specialized organizations;

• Private sector entities, consultants, manufacturers, utilities, service corporations
and water companies;

• Non-government organizations working on water-related issues.



G. Governance

During its formative stage, the World Water Council will be directed by an Interim
Board of Governors, selected from among founding stakeholders.

The Interim Board of Governors will prepare the draft constitution and by-laws of the
World Water Council and oversee the development of the membership.

The General Assembly, comprising all active World Water Council members, will be
convened to approve the draft constitution and by-laws of the World Water Council, at
which time the Interim Board of Governors will be dissolved.

The first General Assembly will appoint members of the first regular Board of
Governors. Subsequent Boards will be appointed at future General Assemblies, expected
to be held at three year intervals.

The Board of Governors will appoint:

• the Executive Committee, drawn from the Board of Governors, which will
meet periodically between Board meetings to expedite corporate business; and

• the General Manager of the World Water Council, who will become an
ex-officio member of the Board of Governors and Executive Committee.

The General Manager will be responsible to the General Assembly and the Board of
Governors, through the Executive Committee, to implement the policies and programs
of the World Water Council.

H. Financing

Preliminary analysis of the financial requirements for the World Water Council indicate
potential costs for the core work of the World Water Council of the order of
US $2 million per year.

There are two stages to consider with regard to funding sources for the World Water
Council: the initial years, during the founding stage, and the longer term when the
World Water Council must become financially sustainable as an enduring organization.



The Montreal International Conference Centre Corporation (MICCC), whose preliminary
support to IFC/World Water Council facilitated the Montreal meeting, made a generous
offer to Chairman Abu Zeid of financial support for an interim period of five years if the
World Water Council should be established with its Secretariat in Montreal. The
MICCC offer would include furnished office space for up to ten persons and a cash
contribution for the installation and operational costs of the Secretariat. This contribution
would have a value of nearly $US 100,000 per year.

In addition MICCC has contacted authorities in the Quebec Government who indicated
potential contributions of funds and personnel worth an estimated $US 140,000 per year.
It is possible that the Canadian Government might also be willing to contribute a similar
amount, in which case total contributions during the initial five years might reach some
$US 350,000 annually.

Furtherrhore MICCC has begun contacts with prominent representatives of the private
and public sectors in Canada to consider the possibility of establishing a fund or
foundation designed to finance specific programs and projects. Were such an initiative
to be successful, substantial additional funds might be raised.

In preliminary discussions IFC/World Water Council members considered alternative
categories of membership and associated charges. Several committee members expressed
the wish to ensure a financing plan to permit potential members with limited resources to
be able to participate fully. Some members noted the desirability of considering a
confederation of international water organizations as the core members of the World
Water Council. The active involvement of UN agencies, development banks and other
external support agencies (ESAs) active in water was also favoured. Participation of a
wide range of stakeholders was encouraged. IFC/World Water Council agreed that the
financing issue is directly linked to membership questions, as well as to the level of
activities and influence of the World Water Council. The Secretariat will prepare a
business plan to examine alternative financial scenarios.

I. Implementation Arrangements

This report will be widely circulated after the Montreal meeting in order to obtain
comments on the World Water Council proposal.

IFC/World Water Council members were anxious to maintain the initial momentum and
continue the process leading to the establishment of the World Water Council, with
maximum support from a wide range of stakeholders and potential future members.
Continuing Secretariat support from MICCC and IUCN during this initial period is
gratefully acknowledge.



IFC/World Water Council members who are able to do so are encouraged to make
presentations about the World Water Council to relevant stakeholders in key
constituencies throughout the world.

Prompt feedback is to be sought, so that revised and improved plans can be discussed at
the next IFC/World Water Council meeting which is planned to take place in Ban, Italy
on September 17-18, 1995 and be hosted by the Istituto Agronómico Mediterráneo.

The establishment of an Interim Board of Governors should be considered at Ban and
become operational early in 1996.

Members noted several major water events planned in the next few years, including the
special session of the UN General Assembly in 1997 to review UNCED results five years
after the Rio conference.

IFC/World Water Council recommended that the World Water Council be formally
established before the end of 1996. The Chairman will explore the possibility of
convening the inaugural meeting of the World Water Council at an important water
meeting in 1996, such as the Stockholm Water Symposium in August 1996 or the ICID
Congress in Cairo in September 1996.
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Les membres du Comité fondateur intérimaire sont vivement encouragés, s'ils le peuvent,
à donner des exposés sur le Conseil mondial de l'eau aux actionnaires significatifs dans
des régions-clés à travers le monde.

L'on recherche des rétroactions rapides; ce qui permettrait de discuter de plans revisés
et améliorés à la prochaine réunion du Comité fondateur intérimaire du CME. Celle-ci
devrait se tenir à Bari (Italie) les 17 et 18 septembre 1995 sous les auspices de l'Istituto
Agronómico Mediterráneo.

La formation d'un Conseil intérimaire de Gouverneurs est sérieusement envisagée à Bari
et celui-ci serait opérationnel, début 1996.

Les membres constatent que plusieurs événements hydriques majeurs sont planfiés
au cours des prochaines années. Au nombre de ceux-ci, une session spéciale en 1997
de l'Assemblée générale des Nations-Unies destinée à réviser les résultats de l'UNCED,
cinq ans après le Congrès de Rio.

Le Conseil fondateur intérimaire a recommandé que le Conseil mondial de l'eau soit
officiellement institué avant la fin de 1996. Le président étudiera la possibilité de
convoquer une rencontre inaugurale du CME lors d'une rencontre importante sur les eaux
en 1996. Soit celle du Symposium de l'eau à Stockholm en août 1996 ou le Congrès
du Cil D au Caire en septembre 1996.

J. Remerciements

Le Comité fondateur intérimaire exprime sa vive gratitude aux organisations suivantes,
tant pour leur collaboration, que pour l'aide financière et les efforts déployés à organiser
et à mener à bonne fin la tenue de la première réunion du Comité.

• La Société du centre des conférences internationales de Montréal. (SCCIM)
• l'Union mondiale pour la nature. (UICN)
• l'Agence canadienne de développement international. (ACDI)
• la Ville de Montréal
• SNC-Lavalin
• Hydrosult inc.
• le Palais des Congrès
• l'Hôtel Radisson

L'aide fournie par le Palais des Congrès pour les aménagements locaux est vivement
appréciée.

Le Comité fondateur intérimaire voudrait également remercier l'organisation hôte de
plusieurs de ses membres, pour l'appui apporté à leur participation.



La Société du Centre des conférences internationales de Montréal (SCCIM), dont le
support au Conseil intérimaire a facilité la tenue d'une réunion dans cette ville, a soumis
une offre généreuse au président Abu Zeid. Celle-ci fait état d'un soutien financier
pour la période initiale de cinq ans advenant que le Conseil et son secrétariat choisissent
de s'établir à Montréal. L'offre du SCCIM incluerait l'aménagement d'un bureau de dix
personnes et une contribution financière pour l'installation et les coûts opérationnels du
Secrétariat. Elle se chiffrerait à environ 100,000 dollars U.S., annuellement.

De plus, la SCCIM a entrepris des démarches auprès du Gouvernement du Québec. Ce
dernier a laissé entrevoir une contribution en fonds et en personnel de l'ordre de 140,000
dollars U.S. par année. Il est tout autant possible que le Gouvernement fédéral puisse
aussi vouloir contribuer par une somme équivalente. Ce qui amènerait le total des
contributions durant les cinq premières année à 350,000 dollars U.S.

En outre, la SCCIM a déjà entamé des contacts avec des représentants importants des
secteurs public et privé au Canada, et ce, dans le but d'entrevoir la possibilité d'établir
un fonds destiné à financer certains projets ou programmes spécifiques. Si pareille
initiative est couronnée de succès, l'on pourrait lever d'autres fonds additionnels et
substantiels.

Lors des discussions préliminaires, les membres du Comité fondateur intérimaire (CFI)
ont pris en considération d'autres formes d'adhésion et les frais associés.

Plusieurs membres du Comité avaient exprimé le souhait de garantir un plan financier
qui permette à des membres éventuels aux ressources limitées de participer à part entière.

Quelques membres ont, par ailleurs, exprimé le désir de voir une confédération des
organisations hydriques internationales devenir membres essentiels au sein du Conseil
mondial de l'eau. L'engagement "actif des agences des Nations Unies, des banques de
développement et des agences d'aide extérieure oeuvrant dans le domaine a été jugé
favorable. L'on encourage la participation d'un vaste éventail de dépositaires. Le
Comité fondation intérimaire (CFI/CME) convient que la question du financement est
étroitement liée à celle de l'admissibilité comme membre et au niveau d'influence et
d'activités du Conseil mondial de l'eau. Le Secrétariat préparera un plan d'affaires afin
de scruter d'autres scénarios de financement.

I. Mesures de réalisations

Ce rapport sera largement propagé après la réunion de Montréal pour obtenir des
commentaires sur la proposition du Conseil mondial de l'eau.

Les membres du Comité intérimaire (CFI/CME) étaient très désireux de garder le rythme
initial et de poursuivre le processus menant à la création du Conseil mondial de l'eau
avec le support maximum d'un large éventail d'actionnaires et de futurs membres
potentiels. Toutefois, l'on est reconnaissant pour l'aide qu'apportent, durant cette
période initiale, la SCCIM et l'UICN.



G. Gestion

Dans sa phase initiale, le Conseil mondial de l'eau sera géré, par un Conseil intérimaire
de Gouverneurs. Ceux-ci seront choisis parmi les actionnaires fondateurs.

Ce Conseil intérimaire des Gouverneurs préparera l'ébauche d'une Constitution et des
règlements qui régiront le Conseil mondial de l'eau. Il supervisera aussi le
développement de l'admissibilité en tant que membres.

L'assemblée générale, incluant tous les membres actifs du Conseil mondial de l'eau, sera
convoquée pour approuver l'ébauche de "constitution et règlements" du Conseil mondial
de l'eau et pour décider à quel moment sera dissous le Conseil intérimaire des
Gouverneurs.

La première assemblée générale aura à nommer les membres du premier Conseil des
Gouverneurs (régulier). Les autres Conseils à venir seront nommés par les Assemblées
générales ultérieures prévues à tous les trois ans.

Quant au Conseil des Gouverneurs, il nommera:

• Le Comité exécutif, choisi à même le Conseil des Gouverneurs. Ce comité
exécutif aura à se réunir périodiquement entre les réunions du Conseil pour
expédier les affaires courantes; et

• Le directeur général du Conseil mondial de l'eau qui deviendra membre
d'office, et du Conseil des Gouverneurs et du Comité exécutif.

Le directeur général sera imputable, auprès de l'Assemblée générale et du Conseil des
Gouverneurs, par le truchement du Comité exécutif et sera responsable de faire appliquer
les règlements et de réaliser les programmes du Conseil mondial de l'eau.

H. Financement

Les analyses préliminaires des besoins financiers du Conseil mondial de l'eau font
ressortir, pour les travaux essentiels du susdit Conseil, des coûts annuels de l'ordre de
deux millions de dollars U.S.

Il y aurait deux étapes à considérer pour ce qui est des sources de financement du CME:

• les premières années, période de fondation;

• et ensuite le long terme lorsque, le CME devra être financièrement autonome en
tant qu'organisation bien établie.



4. Concevoir des stratégies de campagnes de sensibilisation aux problèmes
cruciaux globaux qui se réfèrent à l'eau.

5. Collaborer avec les médias, les associations professionnelles et les
organisations internationales afin de générer et diffuser l'information quant
aux questions cruciales de l'eau et ce vis-à-vis le public et les responsables.

6. Prodiguer, sur une base régulière et continue, des conseils aux responsables
quant aux questions pertinentes qui touchent la planification, le développement
et la gestion des ressources en eau, y compris les eaux transfrontalières.

7. Organiser, maintenir et faire fonctionner un secrétariat permanent tout en
prodiguant le support approprié aux tâches spécifiques et aux commissions
vouées à des sujets déterminés.

8. Tenir des conférences, des séminaires et des ateliers sur des sujets
spécifiquement prioritaires concernant les problèmes d'eau.

F. Admissibilité

L'admissibilité à être membre du Conseil mondial de l'eau sera puisée à même les
actionnaires qui auront adopté son mandat et ses objectifs.

Les critères d'acceptation ou de rejet d'un membre seront contenus dans la constitution
et les règlements du Conseil mondial de l'eau.

L'adhésion pourrait s'étendre:

• aux associations professionnelles et scientifiques et aux institutions
académiques et de recherche;

• aux comités nationaux du Conseil mondial de l'eau ou aux coalitions
d'organisations des eaux nationales;

• aux organisations des bassins

• aux organisations inter-gouvernmentales et aux agences nationales de l'eau;

• aux agences de développement international, incluant les fondations, les
organisations bénévoles, les banques de développpement international, et les
agences extérieures d'entraide bilatérale;

• les organisations spécialisées des Nations-Unies;

• les entités du secteur privé, les consultants, les manufacturiers, les
corporations de services, les compagnies aquifères; et

• les organisations non-gouvernementales oeuvrant dans le domaine de l'eau.



D. Objectifs

Les objectifs spécifiques du Conseil mondial de l'eau sont:

1. d'identifier les problèmes cruciaux qui ont des incidences planétaire sur la
base des évaluations existantes de l'eau.

2. de créer un forum qui puisse définir une vision stratégique commune et une
plateforme qui permette de décider des actions propres à une gestion et une
protection soutenues des eaux.

3. de promouvoir des mécanismes qui sensibilisent aux problèmes cruciaux
touchant les eaux, et ce, à tous les niveaux de prise de décisions.

4. de prodiguer des conseils et l'information pertinente aux institutions et aux
preneurs de décision qui ont à assurer la durabilité globale, régionale et
nationale des eaux.

5. de parrainer des programmes et des actions pour promouvoir des politiques
et stratégies pour une gestion globale des ressources en eau.

6. de contribuer à la mise en place de mécanismes qui puissent solutionner des
problèmes d'eau transfrontalière incluant les bassins fluviaux et les aquifères.

7. d'aider à assurer la durabilité et l'accessibilité des eaux aux populations
pauvres et désavantagées et, également, d'assurer une équité sociale contre
toute discrimination.

8. de promouvoir l'implantation de politiques et de stratégies efficientes pour
une gestion intégrée des besoins en eau et d'encourager les actions
appropriées par les organisations concernées.

E. Étendue des activités

Les activités du Conseil mondial de l'eau seront déterminées par ses membres et ses
gouverneurs en conformité de sa mission et ses objectifs.

Sans être exhaustives, ces activités pourraient-être les suivantes:

1. Prodiguer l'information sur les ressources en eau et les questions qui s'y
rattachent par des publications, des réseaux électroniques et autres médias.

2. Participer aux travaux des organisations régionales, nationales et
internationales afin d'améliorer la coordination et l'intégration des actes
posées à l'intérieur des cadres planétaires.

3. Promouvoir et contribuer aux politiques, stratégies et plans d'action qui
régissent les eaux.



CFI/CME a tenu sa première réunion à Montréal, Canada les 31 mars et 1er avril
1995. Après avoir revu l'information disponible d'arrière-plan, le Comité a
préparé l'aperçu suivant sur le Conseil mondial de l'eau. CFI/CME a accepté
la suggestion émise par le Président que cette ébauche soit largement
distribuée aux fins de révision et discussion par un grand nombre
d'actionnaires. Cette note (ébauche) s'intitulera désormais: "l'initiative
de Montréal d'un Conseil mondial de l'eau".

B. Considérations stratégiques

• Le Conseil mondial de l'eau se veut une organisation à but non-lucratif,
non-gouvernementale et apolitique.

• Le Conseil mondial de l'eau offrira une tribune neutre, autonome et
participante, à ses membres et au public en général, afin d'échanger
information et points de vue, afin de partager inquiétudes et expérience et
pour recommander telle ou telle action propre à la promotion de sa mission
et à l'atteinte de ses objectifs.

• Par principe, les intérêts du Conseil mondial de l'eau et ses activités se
limiteront à celles qui ne peuvent autrement être gérées par des paliers
inférieurs et, tout particulièrement, aux paliers locaux ou nationaux.

• Le Conseil mondial de l'eau s'efforcera de faire appel les institutions
existantes pour accomplir des tâches spécifiques qui cadrent avec leur champ
de compétence.

• Le Conseil mondial de l'eau, de façon synergétique, travaillera avec des
institutions, des organisations et des associations existantes. Il évitera les
dédoublements d'efforts et verra à identifier et à combler les failles
éventuelles.

• L'engagement du Conseil mondial de l'eau consiste à assurer une couverture
à la problématique de l'eau, indépendamment des frontières, des divisions
politiques et des étapes de développement. Toutefois, une attention sera
accordée aux problèmes de caractère social, à la discrimination des sexes, aux
populations vulnérables et aux régions du monde ou la qualité de l'eau, sa
disponibilité et l'accessibilité deviennent inquiétantes.

C. Énoncé de mission

La mission du Conseil mondial de l'eau consiste à promouvoir une prise de conscience
face à la problématique de l'eau, et ce, jusqu'au plus haut palier décisionnel. Il se doit,
également, de faciliter une protection efficace, un développement, une planification, une
gestion et une utilisation durable de l'eau de la planète, pour le bien-être de tous les
peuples.



A. Historique

C'est en janvier 1992, à Dublin (Irlande), que le système des Nations-Unies avait
parrainé la Conférence internationale sur l'eau et l'environnement, et ce, afin de vérifier
les approches d'évaluation, de développement et de gestion des ressources en eau. Il
ressort de la déclaration de Dublin, issue de cette conférence, que des propositions ont
suggérées qu'un forum mondial sur l'eau ou un conseil tel que présenté par le Canada
soient pris en consideration par le CNUED. La conférence des Nations-Unies sur
l'environnement et le développement, tenue en juin 1992 à Rio de Janeiro, a souligné
l'importance que revêt l'eau dans un environnement global. Par ailleurs, lors de la
conférence ministérielle et administrative sur "les réserves d'eau potable et
l'assainissement", tenue à Noordwijk en Hollande en mars 1994, on a fortement
encouragé le Conseil de concertation pour l'eau potable et l'assainissement à envisager la
possibilité de créer un Conseil mondial de l'eau. Ce concept avait été proposé par
l'Allemagne et endossé par l'Italie, la Suisse, le ' Royaume-Uni et par plusieurs
organisations non-gouvernementales.

Le huitième Congrès mondial de l'Association internationales des Ressources en eau
(AIRE) a convoqué une session spéciale au Caire, le 22 novembre 1994, pour débattre
des arrangements institutionnels de coopération internationale. Cette session comprenait
la discussion de trois documents de travail et une table ronde composée d'éminentes
personalités représentant des associations internationales de l'eau et d'autres
organisations.

La session du Caire, qui avait regroupé des représentants de l'CIID, l'IWSA, l'IAWQ,
l'IAHR, l'IAS, l'CIGB et le Conseil de concertation pour l'eau potable et l'assainissement
(WSSCC), est parvenue à un consensus sur la nécessité d'un Conseil mondial de l'eau. La
session a également autorisé le président d'alors de TAIRE, Dr. Mahmoud Abu Zeid, à
former un Comité fondateur intérimaire en vue de faire le travail préliminaire débouchant
sur la création du Conseil mondial de l'eau.

• Cette recommandation a, ultérieurement, été endossée au Caire par le Conseil
d'administration de TAIRE et par son Assemblée générale. Les débats, de cette
session spéciale de TAIRE, dont la publication paraîtra en juin 1995, ne
manqueront pas de procurer une information fort utile d'arrière-plan sur le
Conseil mondial de l'eau envisagé et sur les discussions qui ont eu lieu au Caire.

• Conformément au mandat provenant de TAIRE, le Dr. Abu-Zeid a chosi les
personnes dont les noms figurent à l'annexe I, pour devenir membres du
Comité fondateur intérimaire du Conseil mondial de l'eau (CFI/CME). Leur
tâche consiste à donner avis et conseil quant à la création et au
fonctionnement du Conseil mondial de Teau.



SOMMAIRE

La réunion inaugurale du Comité fondateur intérimaire du Conseil mondial de
l'eau (CFI/CME) s'est tenue à Montréal, les 31 mars et 1er avril 1995. Le but
de cette réunion était de donner avis et conseil quant à la création et au
fonctionnement du Conseil mondial de l'eau (CME).

Après avoir revu l'information disponible, le comité a préparé un aperçu de la
forme que prendrait le Conseil mondial de l'eau. Une énoncé de la mission et des
objectifs, du cadre stratégique et de l'étendue des activités ont fait l'objet d'un
accord. Le comité est également parvenu à un consensus au sujet des actionnaires
parmi lesquels on choisira les membres, tout autant que sur la sorte de gestion
interne.

L'aspect du financement par une catégorie d'actionnaires, à l'étape initiale de
fondation et au long terme, a été discuté. Le comité s'est vu offrir une aide
substantielle par la Société du Centre de Conférences Internationales de Montréal
(SCCIM) afin de supporter l'institution du Conseil mondial de l'eau pendant les
cinq premières années de son existence.

Le comité a également instauré un calendrier de mise en oeuvre en vue de faire
fonctionner le Conseil mondial de l'eau. Il est proposé que le dit Conseil soit
constitué avant la fin de 1996.

La prochaine réunion du comité fondateur se tiendra à l'Istituto Agronómico
Mediterráneo à Bari (Italie) les 17 et 18 septembre 1995.
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